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§ 94 Dnr KS-00385/2023  

Ansökan från Ljusdals Orienteringsklubb om sponsring 
till Hittaut 2024 

Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Sponsring beviljas med 65 000 kronor för Hittaut 2024. 
 
2. Pengar tas ur kommunstyrelsens budget för sponsring.          

Sammanfattning av ärendet 

Ljusdals Orienteringsklubb har ansökt om sponsring med 65 000 kronor för 
projektet Hittaut 2024. 
 
Hittaut är ett nationellt hälso- och friskvårdsprojekt som ägs av Svenska 
Orienteringsförbundet och som genomförs från Luleå i norr till Malmö i 
söder. Målet med projektet är att få deltagarna att öka sitt motionerande och 
sitt välbefinnande, vistas mer i skog och mark, samtidigt som de upptäcker 
nya platser i sin närmiljö. Karta och modern teknik står i fokus i projektet 
och det unika med Hittaut är att alla kan vara med oavsett bakgrunds-
kunskaper, ung som gammal, vältränad som otränad, rörelsehindrade och 
oavsett vilket sätt man vill motionera på. Hittaut-projektet sätter kommunen 
på Hittaut-kartan och man blir synlig för alla besökare både på hemsida och i 
app, vilket gör att kommunens profil som ett aktivt och naturnära besöksmål 
stärks.  
    
Jan-Erik Skyttner och Peter Skyttner från Ljusdals Orienteringsklubb deltar 
på arbetsutskottet och presenterar projektet samt svarar på frågor.       

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Ansökan från Ljusdals OK med bilaga 28 augusti 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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Beslutsexpediering 
Ljusdals Orienteringsklubb 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
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§ 95 Dnr KS-00062/2021  

Summering av analys av sjukfrånvarostatistiken 2022 

Personalutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet. 
 
2. Personalutskottet ska fortsätta följa upp sjukfrånvaron och Suntarbetsliv.  

Sammanfattning av ärendet 

Personalutskottet gav under våren 2023 gett följande uppdrag till 
nämnderna:  
 
1. Alla nämnder ska identifiera två enheter som de vill lyfta fram som goda 

exempel över hur de arbetar för att behålla en låg sjukfrånvaro 
alternativt har lyckats sänka den.  

 
2. De nämnder som har högre sjukfrånvaro än 7,3 procent ska analysera 

anledningen till den höga sjukfrånvaron samt beskriva åtgärder som 
pågår samt planeras för att sänka sjukfrånvaron.  

 
Utbildningsnämnden, kommunstyrelsen, omsorgsnämnden, arbetsmarknads- 
och socialnämnden samt samhällsservicenämnden har lämnat remissvar. 
Samtliga har identifierat goda exempel som de vill lyfta fram. Analyser från 
nämnder som har högre sjukfrånvaro än 7,3 procent har lämnats från 
kommunstyrelsen och utbildning. Omsorgsnämnden fattade 14 juni 2023, § 
74  beslut om att förvaltningen inte bör genomföra uppdraget som tilldelats 
då detta ingår i arbetet med brobygget samt friskfaktorarbetet. En tjänste-
skrivelse från omsorgsförvaltningen beskriver utvecklingsarbetet som pågår. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår att personalutskottet ska fortsätta 
följa upp sjukfrånvarostatistiken på förvaltningarna. 

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Yttrande från utbildningsnämnden 15 juni 2023, § 61 
Yttrande från arbetsmarknads- och socialnämnden 20 juni 2023, § 139 
Yttrande från omsorgsnämnden 14 juni 2023, § 74 
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Yttrande från samhällsservicenämnden 13 juni 2023, § 84 
Personalutskottets protokoll 26 april 2023, § 36 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att personalutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
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§ 96 Dnr KS-00402/2023  

Höjd friskvårdspeng 

Personalutskottets förslag 

Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Friskvårdspengen höjs till 3 000 kronor per anställd. 
 
2. En rutin införs som gör att anställda inte behöver göra personliga utlägg.   

Sammanfattning av ärendet 

På initiativ från Framtid Ljusdal föreslås att friskvårdspengen höjs till 3 000 
kronor. 
 
Kommunen erbjuder anställda, genom en friskvårdspeng, en möjlighet till 
bättre hälsa som ger positiva effekter både i arbetsliv och på fritiden. Fysisk 
aktivitet är en del av återhämtning, stressreducering och allmänt välmående, 
fysiskt som psykiskt. Sjukfrånvaron för Ljusdals kommun var under år 2022 
11,8 procent och är den högsta i jämförelse med övriga kommuner i Sverige 
(Kolada statistik SKR).  
 
Med regelbunden motion förbättras hälsan, vilket förhoppningsvis leder till 
att anställda har färre sjukdagar och även orkar fortsätta arbeta längre upp i 
åldern och det är mycket viktigt för kompetensförsörjningen. Kommunen är 
den största arbetsgivaren och en god hälsa hos våra anställda ger även en 
bättre hälsa för kommunens invånare generellt.  
 
Friskvårdbidrag är något som alla arbetsgivare förväntas erbjuda nu för tiden 
och arbetsgivare som gör det uppfattas av anställda att de är den viktigaste 
resursen och bidrar därmed till målet ”attraktiv arbetsgivare”. 
 
Ljusdals kommun erbjuder sedan år 2011 friskvårdsbidrag till sina anställda. 
Det är ett maxbelopp på 1 200 kronor. I dagens penningvärde motsvarar det 
cirka 1 550 kronor. De två stora gymmen i tätorten erbjuder årskort för 
3 250-3 500 kronor år 2023. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår därmed kommunstyrelsen att höja 
friskvårdspengen till 3 000 kronor per anställd.  
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Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att personalutskottet bifaller detta.  
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§ 97 Dnr KS-00006/2023  

Utbildning gällande krisledningsnämnd 

Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet.            

Sammanfattning av ärendet 

Det måste finnas en krisledningsnämnd i varje kommun för att fullgöra 
uppgifterna under extraordinära händelser i fredstid (2 kap. 2 § lagen 
[2006:554] om kommuners och regioners åtgärder inför och vid extra-
ordinära händelser i fredstid och höjd beredskap, LEH).  
 
Säkerhetschef Josefin Jarlheden och civilförsvarssamordnare John Forslund 
går igenom grunderna utifrån Reglemente för krisledningsnämnd och tittar 
på tillfällen då krisledningsnämnd aktiverats. Målet är att utbilda och infor-
mera krisledningsnämnden om dess skyldigheter samt rättigheter för att 
skapa en trygghet i uppdraget.            

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 12 september 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till att informationen 
noteras till protokollet och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Akt 
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§ 98 Dnr KS-00256/2023  

Detaljplan för Storhaga 8:33 (Älvstoppet) - planbesked 

Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Med stöd av 5 kap 2 § plan- och bygglagen ges ett positivt planbesked 

för planläggning av fastigheten Storhaga 8:33, 8:34, 8:35, 8:36, 8:37, 
11:10, Lillhaga 1:33 och Ljusdals-Vik 1:4. 

 
2. För att underlätta detaljplanearbetet ska kommunen ange utgångspunkter 

och mål för området Stavsätter i ett särskilt program, 5 kap 10 § plan- 
och bygglagen. Programmet ska omfatta detaljplanerna Storhaga 8:33 
m.fl. (Älvstoppet) och Stavsätter 2:10 m.fl. i Ljusdal. 

 
3. Den sökande betalar en avgift för planbesked enligt 12 kap 8§ plan- och 

bygglagen (2010:900). För övriga fastighetsägare inom framtida plan-
område utgår planavgift i samband med bygglov. 

 
4. Näringslivs- och exploateringsenheten får i uppdrag att presentera 

projektbeskrivning och tidsplan för planprogrammet vid nästa 
sammanträde 18 oktober 2023.  

Sammanfattning av ärendet 

Den sökande önskar planlägga fastigheten Storhaga 8:33 samt delar av 
Lillhaga 1:33 för markanvändningarna handel, verksamheter, kontor, 
centrum, och industri. Området är cirka 10,4 hektar (ha) och är detalj-
planelagt sedan tidigare. 
 
Stavsätter rastplats är utpekat som ett utredningsområde enligt den för-
djupade översiktsplanen för Ljusdals tätort (2019). Vilken typ av mark-
användning som är lämplig på platsen är svårt att bedöma i detta skede av 
planprocessen, men enligt gällande översiktsplan kan läget bli intressant för 
nya transport- och logistikföretag. Även kommunala verksamheter kan 
lokaliseras på platsen. Enligt översiktsplanens riktlinjer med hänsyn till 
näringsliv, service och handel ska ny industri lokaliseras till befintliga 
industriområden. Förtätning av handeln i centrala Ljusdal sågs som viktig 
och skulle prioriteras före externa köpcentrum. Riktlinjerna togs fram i 
samband med den fördjupade översiktsplanen för Ljusdal (2019). Idag har 
kommunen även 3 prioriterade mål som är beslutade av kommunfullmäktige. 
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Att planlägga området kan eventuellt medföra att två av kommunens 
uppdrag förverkligas: Ljusdal ska ha ett blomstrande företagsklimat och 
Ljusdals kommun ska vara 20 000 invånare år 2030. Utifrån samtliga 
riktlinjer är den samlade bedömningen att en handelsutredning bör tas fram 
för platsen för att utreda vilken eller vilka markanvändningar som lämpar sig 
till platsen. Markanvändningen på området har en inverkan på tätorten som 
helhet. 
 
Planområdet berörs av Ljusnans strandskydd (100 m) enligt Miljöbalkens 7 
kap 13 §. Vid upprättandet av en ny detaljplan återinträder strandskyddet och 
därmed kommer det behöva upphävas på nytt. Området är utpekat som ett 
LIS-område enligt Ljusdals kommuns LIS-plan. Inom ett LIS-område kan 
det särskilda skälet för landsbygdsutveckling användas vid dispens och 
upphävande av strandskyddet. 
 
Planområdet berörs av riksintresse för rörligt friluftsliv, riksintresse frilufts-
liv, riksintresse för skyddade vattendrag, riksintresse för totalförsvaret 
(påverkansområde väderradar). Området ingår i naturvårdsprogram klass 2 
Nedre Mellanljusnan. 
 
Området ligger inom avrinningsområde till Ljusnan. Ljusnan har miljö-
kvalitetsnormer som inte får försämras (WA69101365). Ljusnan är klassad 
som Natura 2000-område och som ett så kallat RAMSAR-område, vilket 
innebär att särskild hänsyn ska tas. Norr om rastplatsen ligger grundvatten-
förekomsten Ljusdal-Borr (WA83450061). För att säkerhetsställa att 
grundvattentäkten och Ljusnan inte påverkas av förorenat dagvatten ska en 
dagvattenutredning för området utföras. 
 
Stora delar av området riskerar att översvämmas. Området ligger cirka 3 
meter för lågt för att klara en översvämning vid ett beräknat högsta flöde. Att 
ta hänsyn översvämningsrisken är viktigt för att säkerhetsställa människors 
hälsa och säkerhet enligt plan- och bygglagen (2010:900). Området består av 
älvsediment och sand vilket är ett material som är utsatt för skredrisk. 
 
Kommunen har i ett tidigt skede fört en dialog med Trafikverket angående 
exploateringens eventuella påverkan på befintlig trafiksituation. Trafikverket 
menar på att exploateringen på Stavsätter rastplats är så pass omfattande att 
en trafikutredning ska göras för att säkerhetsställa en hållbar trafiklösning. 
 
Området ligger utanför verksamhetsområdet för vatten och avlopp. Den 
sökande har för avsikt att ordna vatten och avlopp genom en enskild anlägg-
ning och därefter ansöka om anslutningspunkt till kommunens VA-nät. 
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Bedömningen av markens lämplighet är att området har flertalet utmaningar 
som måste lösas vid ett eventuellt positivt planbesked. Främst handlar det 
om att inte äventyra människor hälsa och säkerhet, men också ett hänsyns-
tagande till Ljusnan och intilliggande vattentäkt. Med detta i åtanken är 
bedömningen att följande utredningar ska göras: geoteknisk utredning, 
trafikutredning, utredning för hantering av höga flöden och översvämningar, 
dagvattenutredning och handelsutredning. Utredningar som kan bli aktuella 
är följande: bullerutredning, utredning gällande farligt gods och eventuellt 
3D-visualisering, illustrationer och fotomontage för att utreda projektets 
påverkan på stadsbilden. 
 
En förutsättning för att planlägga området är att upprätta ett så kallat plan-
program. Enligt Boverket kan det vara en fördel att upprätta ett planprogram 
inför komplicerade planer som berör många intressenter. Ett planprogram 
kan underlätta detaljplanearbetet genom att frågor tidigt lyfts upp om olika 
alternativa lösningar i ett så kallat programsamråd. För området finns det i 
dagsläget ett positivt planbesked för Stavsätter 2:10, väster om riksväg 83. I 
en eventuell planläggning av Storhaga 8:33 m.fl. (Älvstoppet) kan det finnas 
flera fördelar att ta ett helhetsperspektiv över båda sidor om riksvägen. I ett 
planprogram kan ett helperspektiv till exempel tas kring hur trafiksituationen 
och dagvattenhanteringen ska samordnas och lösas. 
 
Vid positivt planbesked bedöms planläggning kunna påbörjas efter att ett 
planprogram har upprättas för detaljplanerna Storhaga 8:33 med flera och 
Stavsätter 2:10 med flera. Vid planläggning bör ett utökat förfarande 
tillämpas då området anses ha ett betydande intresse för allmänheten och den 
antas medföra en betydande miljöpåverkan. 

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse med bilaga 6 september 2023 
Information gällande planprogram 6 september 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till samhällsservice-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
Beslutsexpediering 
Samhällsserviceförvaltningen 
Akt 
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§ 99 Dnr KS-00404/2023  

Information om delårsbokslutet per 31 augusti 2023 

Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet.  

Sammanfattning av ärendet 

Ekonomichef Eric Carlsson informerar om det preliminära delårsbokslutet 
per 31 augusti 2023. 
 
Delårsbokslutet i sin helhet kommer att presenteras på kommunstyrelsen 12 
oktober 2023.  

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till att informationen 
noteras till protokollet och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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§ 100 Dnr KS-00396/2023  

Förmånscyklar till anställda i Ljusdals kommun 

Arbetsutskottets förslag 

Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Ljusdals kommun erbjuder medarbetare i Ljusdals kommun cykel som 

förmånserbjudande via bruttolöneavdrag.         

Sammanfattning av ärendet 

Ett förslag finns om att kommunen ska erbjuda sina anställda förmånscyklar 
via ett bruttolöneavdrag. 
 
Cykel som förmån - allmänt 
En cykelförmån är en skattepliktig förmån som en arbetsgivare kan erbjuda 
sina anställda. I strikt mening är alla cyklar som ägs av arbetsgivaren, men 
som den anställde tillåts använda privat, en förmånscykel. Här avses dock en 
cykel som anställda kan leasa genom sin arbetsgivare.  
  
Den anställde betalar skatt på förmånen och arbetsgivaren betalar arbets-
givaravgifter. Arbetsgivaren kan välja om erbjudandet ska vara kostnads-
neutralt eller om man vill subventionera erbjudandet. Medarbetare tar emot 
förmånen mot ett bruttolöneavdrag vilket innebär att man som anställd 
godtar en lägre lön i utbyte mot en förmån. Detta blir oftast mycket mer 
ekonomiskt fördelaktigt för den anställda än att själv köpa cykeln, även om 
det inte finns garantier för att det blir så. Dessutom kan en sänkt bruttolön 
påverka underlag för sjukpenning, pension och föräldrapenning.  
  
För arbetsgivaren är förmånen som minst kostnadsneutral sett till rena 
lönekostnader men administrationen innebär interna administrativa 
kostnader/resurser.  
  
Förutsättningar enligt Skatteverket är att: 
• Arbetsgivaren tillhandahåller en cykel under en begränsad period, 

exempelvis genom lån eller hyra. Om anställd får köpa cykel till 
underpris gäller inte skattefriheten. 

• Arbetsgivaren betalar direkt för kostnaden för cykeln, antingen genom att 
köpa, hyra eller leasa den. 
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• Förmånserbjudandet ska rikta sig till alla tillsvidareanställda på arbets-
platsen. Om inte alla tillsvidareanställda på arbetsplatsen får samma 
erbjudande ska hela cykelförmånen beskattas. 

  
Reglerna gäller både vanliga trampcyklar och elcyklar men inte elspark-
cyklar. I ordet cykel innefattas sådan utrustning som utgör fasta delar av 
cykeln, såsom lampa, lås och även dubbdäck. Skattefriheten omfattar 
däremot inte kringutrustning såsom hjälm, skor, cykelväskor eller släpvagn. 
 
Under ovanstående förutsättningar behöver cykelförmånen bara beskattas för 
den del av förmånen som överstiger 3 000 kronor under ett beskattningsår. 
 
Cykel som förmån - Ljusdals kommun 
I slutet av 2022 genomfördes en enkät om cykling bland Ljusdals kommuns 
anställda vilken visade på ett stort intresse av förmånscykel. Av cirka 150 
svarande var det cirk 100 stycken som uppgav att de var intresserade av att 
leasa en förmånscykel. Det är oklart hur många av kommunens anställda 
som nåddes av enkäten så intresset är troligen större än så. Vanligt är att 10-
20 procent av de anställda i organisationer som erbjuder förmånscykel väljer 
att ta emot förmånen. 
  
Förslaget är att förmånen inte subventioneras av arbetsgivaren på annat sätt 
än den administrativa kostnaden, förmånens föreslås vara kostnadsneutral för 
arbetsgivaren sett till rena lönekostnader.  
 
För att kunna erbjuda förmånscyklar behöver arbetsgivaren teckna avtal med 
en leverantör, där arbetsgivaren är mellanhand mellan leverantör och 
medarbetare. Avtalet ger de anställda möjlighet att beställa förmånscykel.  
 
Avtalet ska beskriva hur frånvaro (sjukfrånvaro, föräldraledighet, tillfällig 
föräldraledighet och övrig frånvaro), avslut av anställning och andra för-
ändringar av tjänst hanteras. Avtalet ska även beskriva vad som ska gälla när 
löneväxlingen upphör, hur en avveckling av förmånen ska gå till, uppsäg-
ningsregler med mera. I avtalet ska framgå vilken service och vilka garantier 
och försäkringar som ingår samt beskriva hur reklamationer, garantier och 
försäkringsfrågor hanteras. Avtalet ska också beskriva hur uppgifter 
kommuniceras mellan leverantör och Ljusdals kommun. 
  
Avtal för cykel tecknas på individnivå och löper förslagsvis under 3 år. Vid 
avtalstidens slut ska medarbetare kunna välja att köpa loss cykeln till 
rådande marknadsvärde eller lämna tillbaka den till leverantör. Avtalet 
reglerar hur medarbetaren kan beställa en cykel och hur många cyklar som 
går att ha under avtalsperioden. Leverantören ska tillhandahålla och hantera 
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en webportal där administrationen kring cyklarna sköts. I portalen ska 
villkor, information om arbetstagarens kostnader tydligt framgå och 
beställningar hanteras. 
  
I informationen till arbetstagare om förmånen ska förutsättningarna 
beskrivas tydligt, så även eventuella nackdelar för arbetstagaren framgår - 
såsom följder av sänkt pensionsgrundande och sjukpenninggrundande 
inkomst. Att införa förmånscykel mot bruttolöneavdrag medför interna 
resurser för administrationen vilket det ska tas höjd för. Administrationen för 
Ljusdals kommun ska strävas efter att hållas på en så låg nivå som möjligt. 
Som jämförelse anger Jönköping kommun att administrationen utgör ca 10-
15 procent av en tjänst vid hantering av 450 anställda med förmånscyklar1.  
  
Förmånscykel är en förmån som syftar till att stärka arbetsgivarens varu-
märke och attraktivitet, samtidigt som den förväntas ge ökade frisktal och 
ökad miljönytta som följd av ökad cykelpendling. Att erbjuda cykel som 
förmån är därmed en insats helt i linje med Ljusdals kommuns prioriterade 
mål om att vara en attraktiv arbetsgivare.             

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 8 september 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 101 Dnr KS-00206/2023  

Åtgärdsprogram för miljömålen i Gävleborgs län 2023-
2030 - Tillsammans mot ett hållbart Gävleborg 2030 

Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Yttrandet godkänns med tillägget att hänsyn ska tas till kemikalie-

problematiken i miljömålen.  
 
2. Kommundirektören får i uppdrag att i uppdraget om att utreda 

organisationen i Ljusdals kommun också ta fram ett förslag på vad ett 
samlat miljöarbete ska omfatta/innehålla, hur det ska organiseras och 
bedrivas för att Ljusdals kommun ska kunna ingå en överenskommelse 
med länsstyrelsen om miljöåtagande. 

Sammanfattning av ärendet 

Ljusdals kommun välkomnar att länsstyrelsen har tagit fram ett gediget och 
väl genomarbetat åtgärdsprogram för miljömålen i Gävleborgs län. Ljusdals 
kommun bedömer att merparten av de åtgärder som föreslås och berör 
kommunens arbete i egenskap av huvudaktör och medaktör är både rimliga 
och bra utifrån behoven som är identifierade i gapanalysen, och möjliga att 
uppnå. Då åtgärdsförslagen är många och resurserna hos en liten kommun är 
begränsade, skulle Ljusdals kommun gärna se att länsstyrelsen föreslår en 
prioritetsordning bland åtgärderna på såväl nivå 1 som nivå 2. Detta för att 
hjälpa kommunerna att i egenskap av aktörer, prioritera sitt arbete med 
åtgärderna. Ljusdals kommun saknar åtgärder inom Avfall (Byggavfall, 
Hushållens avfall), Fastighetsföroreningar, Materialval vid nybyggnation ur 
hälso- och miljösynpunkt, Utfasning av giftiga ämnen i skolor, förskolor, 
samt Utfasnings- och undviksämnen. Åtgärder inom alla dessa områden 
skulle passa in under temaområdet ”Giftfritt och cirkulärt” som upplevs tunt. 
 
Yttrande över remiss                 
 
Samhällsservicenämndens yttrande: 
Samhällsservicenämnden har inga synpunkter på remissen och bedömer att 
de åtgärder som föreslås och berör nämndens arbete är både rimliga och 
möjliga att uppnå. 
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Bygg- och miljöenhetens bedömning: 
Bygg- och miljöenheten vid Ljusdals kommun bedömer att de åtgärdsförslag 
som berör myndigheten är rimliga och att de bör vara möjliga att uppnå. I 
mångt och mycket överensstämmer de föreslagna nya målen med sedan 
tidigare beslutade mål samt med områden som myndigheten själva bedömer 
som prioriterade. 
 
Utbildningsnämndens yttrande:  
Utbildningsnämnden har inget att erinra mot förslaget till åtgärdsprogram för 
miljömålen i Gävleborgs län 2023-2030. 
 
Strategisk och hållbar utvecklings yttrande: 
Enheten för strategisk och hållbar utveckling bedömer att länsstyrelsen har 
tagit fram ett gediget och väl genomarbetat åtgärdsprogram för miljömålen i 
Gävleborgs län. Merparten av de åtgärder som föreslås och berör 
kommunens arbete i egenskap av huvudaktör och medaktör är både rimliga 
och bra utifrån behoven som är identifierade i gapanalysen, och möjliga att 
uppnå. 
 
Enheten har ett antal synpunkter som redovisas nedan.  
 
Synpunkter på Programmet: 
• Strukturen upplevs som något svårnavigerad och opedagogisk. 

Exempelvis ligger Hållbar konsumtion, liksom Cirkulär och biobaserad 
industri och Cirkulära flöden i industrin, under temaområde Energi och 
klimat. Dessa områden kan ha flera skärningspunkter med temaområdet 
Cirkulärt och giftfritt samhälle och skulle lika gärna kunna ligga under det 
temaområdet, som överlag upplevs som tunt. Det finns dessutom ett 
tvärperspektiv som är konsumtion. Detta kan med fördel renodlas så att 
strukturen blir mer lättöverskådlig. Hur tvärperspektiven knyter an till 
temaområdena beskrivs (kapitel 2.5), men det skulle behöva göras 
tydligare, liksom att en sammanfattning av vilka områden de berör och 
hur är önskvärt.   

• I kapitel 2.3 och figur 8 hade det varit bra att även synliggöra kopplingen 
mellan varje temaområde och de Agenda 2030 mål som de kopplar 
till/hjälper till att uppfylla. I Ljusdals kommun styr Agenda 2030 all 
verksamhetsplanering, så ett ännu tydligare synliggörande av detta hade 
hjälpt till då åtgärdsprogrammet ska implementeras lokalt.   

• Liknande kommentaren ovan vore det bra att få ta del av den kartläggning 
som gjorts av synergier och målkonflikter mellan åtgärdsprogrammet och 
Agenda 2030. Kapitel 2.8 och figur 12 visar endast en sammanfattande 
figur. 
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• Termerna “åtgärder” och “satsningar” används om vartannat för det som 
beskrivs som “Nivå 1”, t.ex. i figur 10, figur 11 och i Bilaga 1. Det vore 
bra att se över så att det är samstämmigt genom programmet och 
bilagorna, annars kan det skapa förvirring vad som menas. 

• Det är tydligt beskrivet vilka som ses som huvudaktör och medaktör 
(kapitel 3.1 och 3.2). För kommunen blir det här tydligt när kommunen 
anses vara huvudaktör och när kommunen anses vara medaktör. Det 
skulle även vara bra att tydliggöra vilken roll huvud- och medaktörer är 
tänkta att ha för respektive åtgärd i Bilaga 1, och hur förhållandet dem 
emellan kan se ut. Detta upplevs som något oklart för till exempel åtgärd 
EK2.1, EK2.2, EK5.1 och EK 5.2.  

• Det är bra med tydliga kriterier för åtgärder på de olika nivåerna (kapitel 
2.6).   

• Gapanalysen (kapitel 2.2) är värdefull och en bra grund för fortsatta 
prioriteringar. 

• Hur en eventuell revidering av programmet kan komma att ske är väl 
beskriven (kapitel 3.6). 
 

Synpunkter på Åtgärder (Bilaga 1): 
 
Generella synpunkter 
• Åtgärder på nivå 1 presenteras utan inbördes ordning. Någon form av 

strategi eller prioritering mellan åtgärder på nivå 1 skulle vara bra för att 
hjälpa aktörerna inklusive kommuner att i sig prioritera bland dessa.   

• Det saknas åtgärder inom Avfall (Byggavfall, Hushållens avfall), 
Fastighetsföroreningar, Materialval vid nybyggnation ur hälso- och 
miljösynpunkt, Utfasning av giftiga ämnen i skolor, förskolor, samt 
Utfasnings- och undviksämnen. Åtgärder inom alla dessa områden skulle 
passa in under temaområdet ”Giftfritt och cirkulärt”, som upplevs som 
tunt. 
 

Temaområde Energi och klimat 
• EK1.2: Det är bra och ambitiöst att länsstyrelsen sätter en tidplan i linje 

med vad forskningen kräver (fossilfri organisation 2025). För Ljusdals 
kommun, som är i början av sin omställningsresa, kommer åtgärden kräva 
en omedelbar acceleration av omställningsarbetet och att hela 
organisationen kraftsamlar för att nå målet. Kan länsstyrelsen som en 
exempelåtgärd bistå med goda exempel från kommuner som lyckats/är på 
väg att lyckas med en så stor omställning på kort tid så hade det varit 
hjälpsamt. 
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• EK1.3: Detta upplevs som en bra och relativt “enkel” åtgärd för 
kommuner som ännu inte har en egen klimat- och energiplan. Det är 
positivt att det är tydligt att länsstyrelsen kan stötta i arbetet.   

• EK1.5: Här finns bra och tydliga exempelåtgärder, och det är positivt att 
länsstyrelsen kan bistå med kompetens. Det hade varit bra med exempel 
på hur framsteg inom denna åtgärd ska mätas då det finns många aspekter 
att ta med, vilka är mest relevanta för att mäta framsteg gentemot 
åtgärden? 

• EK1.6: Vikten av att välja att köpa förnybar eller miljömärkt energi lyfts 
inte. Det kan gärna finnas med som förslag till exempelåtgärd.   

• EK2.2: Bra med en gedigen bank av exempelåtgärder. När det finns så 
många åtgärder exemplifierade hade det varit bra med en 
prioriteringsordning, alternativt vägledning i hur en kommun ska gå 
tillväga för att prioritera utifrån vad som kan förväntas ge störst effekt. 

• EK3.1: Klimatdeklaration är numera lagkrav, inte bara ett förslag, vilket 
med fördel kan framgå. En väg att ställa klimatkrav på nyproduktion av 
byggnader är att använda sig av klimatdeklarationerna, vilket kan stå som 
förslag på åtgärd. För kravställning av nyproduktion finns ett antal 
certifieringssystem som täcker in flera miljöaspekter (och andra 
kvalitetsaspekter). Det finns även system som stöd för effektiv drift. Att 
använda sig av sådana certifieringssystem skulle kunna vara ytterligare 
förslag på exempelåtgärder att ta med i EK3.1 och EK3.2. I övrigt samma 
kommentar som på EK2.2, att det hade varit bra med en föreslagen 
prioritetsordning bland exempelåtgärderna.  

• EK4.1: Detta är en viktig åtgärd med tanke på hur stora summor pengar 
det rör sig om. Vi anser att det inte endast är en klimat-/energiåtgärd utan 
en bredare miljöåtgärd. Åtgärden borde därför ligga under övergripande 
styrning. Då får åtgärden eventuellt högre status och kan ges högre 
prioritering i det kommunala arbetet.   

• EK4.2: Detta är en otroligt viktig åtgärd inte bara för miljöarbetet utan 
också för länets och kommunernas självförsörjning. Samtidigt är 
jordbruket den sektor där det saknas mest 
åtgärder/incitament/handlingsplaner för att sektorn ska bli utsläppsfri 
nationellt. Vi undrar därför om det inte skulle finnas ett värde i att 
prioritera den här åtgärden på något sätt i programmet? I övrigt har vi 
samma kommentar som på EK2.2, att det hade varit bra med en 
föreslagen prioritetsordning bland exempelåtgärderna.  

• EK6.2, 6.4: Kommunerna kan här vara en huvudaktör i egenskap av 
skogsägare. 
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Temaområde Vatten 
• V.1.1: Bra åtgärd. Intresset verkar finnas både hos politiker och boende i 

kommunen om vattenrelaterade frågor.   
• V.2.1: Bör fler åtgärder implementeras från kommunens sida än vad som 

görs i dagsläget?  
• V.2.2: En viktig och självklar åtgärd från kommunens sida. 
• V.2.3: Bra åtgärd som kan kopplas ihop med de 2 ovanstående 

åtgärderna. Bör fler åtgärder implementeras än vad som görs i dagsläget?   
• V.2.4: Viktig åtgärd som även kan uppmärksammas i V.1.1, då 

markägares kunskaper är viktiga i denna fråga.   
• V.4.1: Viktig åtgärd som borde uppmärksammas. Bra att den är med i 

programmet.   
 
Temaområde Biologisk mångfald, ekosystemtjänster och friluftsliv 
• BEF.1: Man kanske skulle kunna sätta ett mål att andelen skyddad skog 

ska öka med X% per år fram till 2030? Ska alla de skyddade skogarna 
även vara skyddade från hyggesfria skogsbruksmetoder?  

• BEF.2: Här hade fler exempelåtgärder varit bra.   
• BEF.3: Här är det viktigt att kunskap och information finns bland de 

personer som jobbar med dessa frågor.   
• BEF.4: Relevant åtgärd för ett problem som bara blir större med tiden om 

inga åtgärder implementeras. Det kan dock vara väl omfattande i 
geografiskt stora kommuner med få invånare där budgeten är väldigt 
begränsad.  

• BEF.6: Bra åtgärd som många delar av kommunen drar nytta av (natur- 
friluftsliv och ekosystemtjänst).   

• BEF.7: Väldigt viktig åtgärd som hänger ihop med BEF.1.  
• BEF.8: Viktig åtgärd som hela samhället drar nytta av. 

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelsens protokoll 7 september 2023, § 170 
Arbetsutskottets protokoll 22 augusti 2023, § 91 
Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 15 augusti 2023 
Remissvar från SSN 27 juli 2023 
Remissvar från UN 27 juni 2023 
Remiss från länsstyrelsen 4 april 2023 
Remissversion åtgärdsprogram 4 april 2023 
Bilagor till remiss 4 april 2023 
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Yrkanden 

Pernilla Färlin (M): mot bakgrund av det pågående klimat- och miljöarbetet 
inom kommunen samt Länsstyrelsen Gävleborgs remiss "Tillsammans mot 
ett hållbart Gävleborg 2030" uppdrar arbetsutskottet åt kommundirektören: 
 
I uppdraget om att utreda organisationen i Ljusdals kommun ta fram ett 
förslag på vad ett samlat miljöarbete ska omfatta/innehålla, hur det ska 
organiseras och bedrivas för att Ljusdals kommun ska kunna ingå en 
överenskommelse med länsstyrelsen om miljöåtagande. 
 
Henrik Karlström (SD): hänsyn ska tas till kemikalieproblematiken i 
miljömålen.  

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till Henrik Karlströms 
tilläggsyrkande och finner att arbetsutskottet bifaller detta. 
 
Vidare ställer ordföranden proposition om bifall eller avslag till sitt eget 
tilläggsyrkande och finner att arbetsutskottet bifaller även detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Länsstyrelsen Gävleborg 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
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§ 102 Dnr KS-00344/2023  

Ansökan från Hälsinglands hembygdskrets om 
kommunala bidrag för byggnadsantikvariska åtgärder 

Arbetsutskottets förslag 

Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Bidrag beviljas enligt ansökan. 
 
2. Pengar tas från utvecklingsreserven. 

Sammanfattning av ärendet 

Hälsinglands hembygdskrets har inkommit med en ansökan om kommunala 
bidrag för nödvändiga underhållsåtgärder för dels Karlsgården i Bondarv, 
Järvsö samt för Bergmans skojegård vid Harsens fäbodvall i Järvsö. Det 
sökta beloppet är 120 000 kronor, 60 000 kronor för Karlsgården och 60 000 
kronor för Bergmans skojegård. Underhållsåtgärderna har beräknats till 
598 125 kronor och Länsstyrelsen Gävleborg har beviljat bidrag med 
470 625. Mellanskillnaden söks från kommunen. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens ekonomienhet bedömer att stor restriktivitet 
ska prägla kommunens bidragsgivning utanför ordinarie bidragsformer och 
föreslår därför att ansökan avslås. 
 
Länsmuseet i Gävleborg har genom byggnadsantikvarien Daniel Olsson 
2022 reviderat de sedan 2012 beslutade underhålls- och åtgärdsprogrammen 
för Karlsgården och Bergmans skojegård. Tillämpningen av programmen 
görs i tre steg. Första steget innebär att programmen framställs av Läns-
museet Gävleborg. I andra steget används programmen för kontinuerliga 
årliga kontroller av byggnaderna som grund för planering av framtida 
åtgärder. Det tredje steget innebär att åtgärderna utförs av för ändamålet 
kvalificerade projektledare och hantverkare. Byggnadsantikvarien framhåller 
att såväl Karlsgården som Bergmans skojegård är av stort kulturhistoriskt 
värde. Karlsgården utgörs av ursprungliga byggnader och står på ursprunglig 
plats i Bondarv sedan början på 1800-talet, således drygt 220 år. Harsens 
fäbodvall med Bergmans skojegård är som helhet en välbevarad fäbodmiljö. 
Bergmans skojegård var i drift fram till 1953. Järvsö hembygdsförening 
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förvaltar främst Karlsgården med guidade visningar för besökare och har 
även andra arrangemang där. 
 
Hembygdskretsen finner i likhet med länsantikvarien att såväl Karlsgården 
som Bergmans skojegård är av stort kulturhistoriskt värde och att 
byggnaderna i sin tur verksamt bidrar till besöksnäringen för kommunen.  
 
Bedömning 
Det finns i dagsläget kommunala bidrag till kulturföreningar, men dessa 
avser i huvudsak bidrag för fasta driftkostnader. Denna bidragsansökan 
handlar om bidrag för en egeninsats för att finansiera investeringsliknande 
byggnadsantikvariska underhållsåtgärder i externt ägda byggnader, varför de 
hanteras i särskild ordning. 
 
En kommun har skyldighet att ha en god ekonomisk hushållning i sin 
verksamhet. Kommunala medel ska hanteras med försiktighet. Av detta 
följer att stor restriktivitet ska prägla kommunens bidragsgivning utanför 
ordinarie bidragsformer. Kommunen befinner sig dessutom i ett ansträngt 
ekonomiskt läge. Det finns i dagsläget stora underhålls- och 
upprustningsbehov av kommunens egna lokaler i kärnverksamheten som 
vida överstiger tillgängliga resurser. Detta ställer stora krav på prioritering 
och hushållning av kommunens medel. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår mot bakgrund av ovanstående att 
ansökan avslås.  

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 5 september 2023 
Ansökan från Hälsinglands hembygdskrets 29 juni 2023 
 
Jäv 

Kiki Furstedt (V) anmäler jäv och deltar inte i handläggningen av ärendet.  
 
Lars Molin (M) träder in i hennes ställe.  

Yrkanden 

Pernilla Färlin (M):  
1. Bidraget beviljas enligt ansökan. 
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2. Pengar tas från utvecklingsreserven. 
 
Lena Svahn (S): bifall till Pernilla Färlins yrkande. 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till sitt eget yrkande 
och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 103 Dnr KS-00287/2019  

Nybyggnation Vård- och omsorgsboende 

Arbetsutskottets förslag 

Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Ett inriktningsbeslut tas om till- och ombyggnation av det särskilda 

boendet Källbacka. 
 
2. Kommundirektören uppdras att projektera och upphandla en till- och 

ombyggnation av Källbacka. 
 
3. Ärendet ska åter till kommunstyrelsen och kommunfullmäktige för 

slutgiltigt beslut.  

Sammanfattning av ärendet 

Vid kommunstyrelsens arbetsutskotts sammanträde den 7 maj 2023 
redovisades dittills genomfört arbete med slutsatsen att det tidigare 
uppdraget att utreda en ombyggnation av Tallnoret behövde vidgas varpå 
Ljusdalshem och omsorgsförvaltningen har identifierat tre tänkbara 
alternativ (Tallnoret, Curlinghallen och Källbacka). 
 
Dessa tre alternativ skickades på remiss till omsorgsnämnden, Rådet för 
funktionshinderfrågor (RÅFF) och Kommunala pensionärsrådet (KPR). 
Samtliga remissinstanser har svarat. 
 
Omsorgsnämnden förordar alternativet Källbacka, vilket även samtliga 
föreningar inom RÅFF gör. KPR framför i sitt svar att man delat upp frågan 
i två delar varav den ena delen handlar om behovet av ett helt nytt demens-
boende. Där förordar KPR en utveckling av Tallnoret samtidigt som de 
framför att när det gäller del 2 (boende för äldre) så utesluter man inte 
Källbacka som ett lämpligt alternativ men menar att kommunen borde utreda 
utvecklingsmöjligheterna i övriga äldreboenden i samtliga kommundelar. 
 
Kommundirektören finner efter dialog med omsorgsförvaltningen och 
Ljusdalshem och med utgångspunkt i de remissvar som inkommit att 
Ljusdals kommun bör projektera och upphandla en om- och tillbyggnad av 
Källbacka. Efter genomförd upphandling ska ärendet åter till 
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kommunstyrelsen och kommunfullmäktige för slutgiltigt beslut och i 
beslutsunderlaget ska investeringskostnad, effekter på driften samt 
eventuella behov av förändrade budgetramar presenteras.             

Beslutsunderlag 

Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Redovisning 9 maj 2023 
Skiss över nytt vård- och omsorgsboende på Östernäs 26 augusti 2020 
Visionsskiss - Källbacka tillbyggnad 9 maj 2023 
Visionsskiss - Tallnoret tillbyggnad 9 maj 2023 
Kommunstyrelsen protokoll 9 februari 2023, § 40 
Yttrande från omsorgsnämnden -  protokoll 14 juni 2023, § 82 
Remissvar från KPR 7 augusti 2023 
Remissvar från RÅFF 12 september 2023 

Propositionsordning 

Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 104 Dnr KS-00399/2023 
SEKRETESS 

Flytt/ombyggnad centralkök 

Arbetsutskottets förslag 

Kommunstyrelsen beslutar 

1. Kommundirektören får i uppdrag att projektera och upphandla enligt
alternativ 2.

2. Ärendet ska åter till kommunstyrelsen för vidare hantering efter genom-
förd projektering och upphandling.
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Plats och tid Enåsenrummet, onsdagen 20 september 2023 klockan 08:30-12:10 


Beslutande Ledamöter 
Pernilla Färlin (M), ordförande 
Henrik Karlström (SD), 1:e vice ordförande 
Jonny Mill (LB) 
Lena Svahn (S) 
Kiki Furstedt (V), ersättare för Jonas Rask Samuelsson (C), § 94-101 och  
§ 103-104 
Lars Molin (M), ersättare för Kiki Furstedt (V), § 102 
 


 Ej tjänstgörande ersättare 
Lars Molin (M), § 94-101 och § 103-104 
 


Övriga deltagande Mikael Björk, kommundirektör 
Jan-Erik Skyttner, Ljusdals Orienteringsklubb, § 94 
Peter Skyttner, Ljusdals Orienteringsklubb, § 94 
Siv Thun, HR-chef, § 95-96 
Josefin Jarlheden, säkerhetschef, § 97 
John Forslund, civilförsvarssamordnare, § 97 
Marcus Pettersson, planingenjör, § 98 
Simon Rosell, etableringssamordnare, § 98 
Eric Carlsson, ekonomichef, § 99 
Annika Karlsson, energi- och klimatrådgivare, § 100-101 
Åsa Älander, nämndsekreterare, § 94 
Ulrica Swärd Bütikofer, nämndsekreterare, § 95-104 
 


Utses att justera Lena Svahn 


Justeringens plats och tid Digital justering, 2023-09-22 
 
Underskrifter 
 Sekreterare 
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 Ulrica Swärd Bütikofer   


 Ordförande 
   


 Pernilla Färlin   
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ANSLAGSBEVIS 
 
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 


Forum Kommunstyrelsens arbetsutskott 


Sammanträdesdatum 2023-09-20 


Datum för anslags uppsättande 2023-09-22 


Datum för anslags nedtagande 2023-10-16 


Förvaringsplats för protokollet Kommunkansliet, plan 5 i Kommunhuset, Ljusdal 
 


Underskrift 
  


 Ulrica Swärd Bütikofer  
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§ 94 Dnr KS-00385/2023  


Ansökan från Ljusdals Orienteringsklubb om sponsring 
till Hittaut 2024 


Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Sponsring beviljas med 65 000 kronor för Hittaut 2024. 
 
2. Pengar tas ur kommunstyrelsens budget för sponsring.          


Sammanfattning av ärendet 


Ljusdals Orienteringsklubb har ansökt om sponsring med 65 000 kronor för 
projektet Hittaut 2024. 
 
Hittaut är ett nationellt hälso- och friskvårdsprojekt som ägs av Svenska 
Orienteringsförbundet och som genomförs från Luleå i norr till Malmö i 
söder. Målet med projektet är att få deltagarna att öka sitt motionerande och 
sitt välbefinnande, vistas mer i skog och mark, samtidigt som de upptäcker 
nya platser i sin närmiljö. Karta och modern teknik står i fokus i projektet 
och det unika med Hittaut är att alla kan vara med oavsett bakgrunds-
kunskaper, ung som gammal, vältränad som otränad, rörelsehindrade och 
oavsett vilket sätt man vill motionera på. Hittaut-projektet sätter kommunen 
på Hittaut-kartan och man blir synlig för alla besökare både på hemsida och i 
app, vilket gör att kommunens profil som ett aktivt och naturnära besöksmål 
stärks.  
    
Jan-Erik Skyttner och Peter Skyttner från Ljusdals Orienteringsklubb deltar 
på arbetsutskottet och presenterar projektet samt svarar på frågor.       


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Ansökan från Ljusdals OK med bilaga 28 augusti 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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Beslutsexpediering 
Ljusdals Orienteringsklubb 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
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§ 95 Dnr KS-00062/2021  


Summering av analys av sjukfrånvarostatistiken 2022 


Personalutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet. 
 
2. Personalutskottet ska fortsätta följa upp sjukfrånvaron och Suntarbetsliv.  


Sammanfattning av ärendet 


Personalutskottet gav under våren 2023 gett följande uppdrag till 
nämnderna:  
 
1. Alla nämnder ska identifiera två enheter som de vill lyfta fram som goda 


exempel över hur de arbetar för att behålla en låg sjukfrånvaro 
alternativt har lyckats sänka den.  


 
2. De nämnder som har högre sjukfrånvaro än 7,3 procent ska analysera 


anledningen till den höga sjukfrånvaron samt beskriva åtgärder som 
pågår samt planeras för att sänka sjukfrånvaron.  


 
Utbildningsnämnden, kommunstyrelsen, omsorgsnämnden, arbetsmarknads- 
och socialnämnden samt samhällsservicenämnden har lämnat remissvar. 
Samtliga har identifierat goda exempel som de vill lyfta fram. Analyser från 
nämnder som har högre sjukfrånvaro än 7,3 procent har lämnats från 
kommunstyrelsen och utbildning. Omsorgsnämnden fattade 14 juni 2023, § 
74  beslut om att förvaltningen inte bör genomföra uppdraget som tilldelats 
då detta ingår i arbetet med brobygget samt friskfaktorarbetet. En tjänste-
skrivelse från omsorgsförvaltningen beskriver utvecklingsarbetet som pågår. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår att personalutskottet ska fortsätta 
följa upp sjukfrånvarostatistiken på förvaltningarna. 


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Yttrande från utbildningsnämnden 15 juni 2023, § 61 
Yttrande från arbetsmarknads- och socialnämnden 20 juni 2023, § 139 
Yttrande från omsorgsnämnden 14 juni 2023, § 74 
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Yttrande från samhällsservicenämnden 13 juni 2023, § 84 
Personalutskottets protokoll 26 april 2023, § 36 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att personalutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
 
 







 


Kommunstyrelsens arbetsutskott 


PROTOKOLL 
Sida 
8(30) 


Datum 
2023-09-20 


 
 


  
 


 
Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
     


 


§ 96 Dnr KS-00402/2023  


Höjd friskvårdspeng 


Personalutskottets förslag 


Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Friskvårdspengen höjs till 3 000 kronor per anställd. 
 
2. En rutin införs som gör att anställda inte behöver göra personliga utlägg.   


Sammanfattning av ärendet 


På initiativ från Framtid Ljusdal föreslås att friskvårdspengen höjs till 3 000 
kronor. 
 
Kommunen erbjuder anställda, genom en friskvårdspeng, en möjlighet till 
bättre hälsa som ger positiva effekter både i arbetsliv och på fritiden. Fysisk 
aktivitet är en del av återhämtning, stressreducering och allmänt välmående, 
fysiskt som psykiskt. Sjukfrånvaron för Ljusdals kommun var under år 2022 
11,8 procent och är den högsta i jämförelse med övriga kommuner i Sverige 
(Kolada statistik SKR).  
 
Med regelbunden motion förbättras hälsan, vilket förhoppningsvis leder till 
att anställda har färre sjukdagar och även orkar fortsätta arbeta längre upp i 
åldern och det är mycket viktigt för kompetensförsörjningen. Kommunen är 
den största arbetsgivaren och en god hälsa hos våra anställda ger även en 
bättre hälsa för kommunens invånare generellt.  
 
Friskvårdbidrag är något som alla arbetsgivare förväntas erbjuda nu för tiden 
och arbetsgivare som gör det uppfattas av anställda att de är den viktigaste 
resursen och bidrar därmed till målet ”attraktiv arbetsgivare”. 
 
Ljusdals kommun erbjuder sedan år 2011 friskvårdsbidrag till sina anställda. 
Det är ett maxbelopp på 1 200 kronor. I dagens penningvärde motsvarar det 
cirka 1 550 kronor. De två stora gymmen i tätorten erbjuder årskort för 
3 250-3 500 kronor år 2023. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår därmed kommunstyrelsen att höja 
friskvårdspengen till 3 000 kronor per anställd.  
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Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att personalutskottet bifaller detta.  
 
 







 


Kommunstyrelsens arbetsutskott 


PROTOKOLL 
Sida 
10(30) 


Datum 
2023-09-20 


 
 


  
 


 
Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 
     


 


§ 97 Dnr KS-00006/2023  


Utbildning gällande krisledningsnämnd 


Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet.            


Sammanfattning av ärendet 


Det måste finnas en krisledningsnämnd i varje kommun för att fullgöra 
uppgifterna under extraordinära händelser i fredstid (2 kap. 2 § lagen 
[2006:554] om kommuners och regioners åtgärder inför och vid extra-
ordinära händelser i fredstid och höjd beredskap, LEH).  
 
Säkerhetschef Josefin Jarlheden och civilförsvarssamordnare John Forslund 
går igenom grunderna utifrån Reglemente för krisledningsnämnd och tittar 
på tillfällen då krisledningsnämnd aktiverats. Målet är att utbilda och infor-
mera krisledningsnämnden om dess skyldigheter samt rättigheter för att 
skapa en trygghet i uppdraget.            


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 12 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till att informationen 
noteras till protokollet och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Akt 
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§ 98 Dnr KS-00256/2023  


Detaljplan för Storhaga 8:33 (Älvstoppet) - planbesked 


Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Med stöd av 5 kap 2 § plan- och bygglagen ges ett positivt planbesked 


för planläggning av fastigheten Storhaga 8:33, 8:34, 8:35, 8:36, 8:37, 
11:10, Lillhaga 1:33 och Ljusdals-Vik 1:4. 


 
2. För att underlätta detaljplanearbetet ska kommunen ange utgångspunkter 


och mål för området Stavsätter i ett särskilt program, 5 kap 10 § plan- 
och bygglagen. Programmet ska omfatta detaljplanerna Storhaga 8:33 
m.fl. (Älvstoppet) och Stavsätter 2:10 m.fl. i Ljusdal. 


 
3. Den sökande betalar en avgift för planbesked enligt 12 kap 8§ plan- och 


bygglagen (2010:900). För övriga fastighetsägare inom framtida plan-
område utgår planavgift i samband med bygglov. 


 
4. Näringslivs- och exploateringsenheten får i uppdrag att presentera 


projektbeskrivning och tidsplan för planprogrammet vid nästa 
sammanträde 18 oktober 2023.  


Sammanfattning av ärendet 


Den sökande önskar planlägga fastigheten Storhaga 8:33 samt delar av 
Lillhaga 1:33 för markanvändningarna handel, verksamheter, kontor, 
centrum, och industri. Området är cirka 10,4 hektar (ha) och är detalj-
planelagt sedan tidigare. 
 
Stavsätter rastplats är utpekat som ett utredningsområde enligt den för-
djupade översiktsplanen för Ljusdals tätort (2019). Vilken typ av mark-
användning som är lämplig på platsen är svårt att bedöma i detta skede av 
planprocessen, men enligt gällande översiktsplan kan läget bli intressant för 
nya transport- och logistikföretag. Även kommunala verksamheter kan 
lokaliseras på platsen. Enligt översiktsplanens riktlinjer med hänsyn till 
näringsliv, service och handel ska ny industri lokaliseras till befintliga 
industriområden. Förtätning av handeln i centrala Ljusdal sågs som viktig 
och skulle prioriteras före externa köpcentrum. Riktlinjerna togs fram i 
samband med den fördjupade översiktsplanen för Ljusdal (2019). Idag har 
kommunen även 3 prioriterade mål som är beslutade av kommunfullmäktige. 
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Att planlägga området kan eventuellt medföra att två av kommunens 
uppdrag förverkligas: Ljusdal ska ha ett blomstrande företagsklimat och 
Ljusdals kommun ska vara 20 000 invånare år 2030. Utifrån samtliga 
riktlinjer är den samlade bedömningen att en handelsutredning bör tas fram 
för platsen för att utreda vilken eller vilka markanvändningar som lämpar sig 
till platsen. Markanvändningen på området har en inverkan på tätorten som 
helhet. 
 
Planområdet berörs av Ljusnans strandskydd (100 m) enligt Miljöbalkens 7 
kap 13 §. Vid upprättandet av en ny detaljplan återinträder strandskyddet och 
därmed kommer det behöva upphävas på nytt. Området är utpekat som ett 
LIS-område enligt Ljusdals kommuns LIS-plan. Inom ett LIS-område kan 
det särskilda skälet för landsbygdsutveckling användas vid dispens och 
upphävande av strandskyddet. 
 
Planområdet berörs av riksintresse för rörligt friluftsliv, riksintresse frilufts-
liv, riksintresse för skyddade vattendrag, riksintresse för totalförsvaret 
(påverkansområde väderradar). Området ingår i naturvårdsprogram klass 2 
Nedre Mellanljusnan. 
 
Området ligger inom avrinningsområde till Ljusnan. Ljusnan har miljö-
kvalitetsnormer som inte får försämras (WA69101365). Ljusnan är klassad 
som Natura 2000-område och som ett så kallat RAMSAR-område, vilket 
innebär att särskild hänsyn ska tas. Norr om rastplatsen ligger grundvatten-
förekomsten Ljusdal-Borr (WA83450061). För att säkerhetsställa att 
grundvattentäkten och Ljusnan inte påverkas av förorenat dagvatten ska en 
dagvattenutredning för området utföras. 
 
Stora delar av området riskerar att översvämmas. Området ligger cirka 3 
meter för lågt för att klara en översvämning vid ett beräknat högsta flöde. Att 
ta hänsyn översvämningsrisken är viktigt för att säkerhetsställa människors 
hälsa och säkerhet enligt plan- och bygglagen (2010:900). Området består av 
älvsediment och sand vilket är ett material som är utsatt för skredrisk. 
 
Kommunen har i ett tidigt skede fört en dialog med Trafikverket angående 
exploateringens eventuella påverkan på befintlig trafiksituation. Trafikverket 
menar på att exploateringen på Stavsätter rastplats är så pass omfattande att 
en trafikutredning ska göras för att säkerhetsställa en hållbar trafiklösning. 
 
Området ligger utanför verksamhetsområdet för vatten och avlopp. Den 
sökande har för avsikt att ordna vatten och avlopp genom en enskild anlägg-
ning och därefter ansöka om anslutningspunkt till kommunens VA-nät. 
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Bedömningen av markens lämplighet är att området har flertalet utmaningar 
som måste lösas vid ett eventuellt positivt planbesked. Främst handlar det 
om att inte äventyra människor hälsa och säkerhet, men också ett hänsyns-
tagande till Ljusnan och intilliggande vattentäkt. Med detta i åtanken är 
bedömningen att följande utredningar ska göras: geoteknisk utredning, 
trafikutredning, utredning för hantering av höga flöden och översvämningar, 
dagvattenutredning och handelsutredning. Utredningar som kan bli aktuella 
är följande: bullerutredning, utredning gällande farligt gods och eventuellt 
3D-visualisering, illustrationer och fotomontage för att utreda projektets 
påverkan på stadsbilden. 
 
En förutsättning för att planlägga området är att upprätta ett så kallat plan-
program. Enligt Boverket kan det vara en fördel att upprätta ett planprogram 
inför komplicerade planer som berör många intressenter. Ett planprogram 
kan underlätta detaljplanearbetet genom att frågor tidigt lyfts upp om olika 
alternativa lösningar i ett så kallat programsamråd. För området finns det i 
dagsläget ett positivt planbesked för Stavsätter 2:10, väster om riksväg 83. I 
en eventuell planläggning av Storhaga 8:33 m.fl. (Älvstoppet) kan det finnas 
flera fördelar att ta ett helhetsperspektiv över båda sidor om riksvägen. I ett 
planprogram kan ett helperspektiv till exempel tas kring hur trafiksituationen 
och dagvattenhanteringen ska samordnas och lösas. 
 
Vid positivt planbesked bedöms planläggning kunna påbörjas efter att ett 
planprogram har upprättas för detaljplanerna Storhaga 8:33 med flera och 
Stavsätter 2:10 med flera. Vid planläggning bör ett utökat förfarande 
tillämpas då området anses ha ett betydande intresse för allmänheten och den 
antas medföra en betydande miljöpåverkan. 


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse med bilaga 6 september 2023 
Information gällande planprogram 6 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till samhällsservice-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
Beslutsexpediering 
Samhällsserviceförvaltningen 
Akt 
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§ 99 Dnr KS-00404/2023  


Information om delårsbokslutet per 31 augusti 2023 


Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Informationen noteras till protokollet.  


Sammanfattning av ärendet 


Ekonomichef Eric Carlsson informerar om det preliminära delårsbokslutet 
per 31 augusti 2023. 
 
Delårsbokslutet i sin helhet kommer att presenteras på kommunstyrelsen 12 
oktober 2023.  


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till att informationen 
noteras till protokollet och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Kommunstyrelsen 
Akt 
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§ 100 Dnr KS-00396/2023  


Förmånscyklar till anställda i Ljusdals kommun 


Arbetsutskottets förslag 


Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Ljusdals kommun erbjuder medarbetare i Ljusdals kommun cykel som 


förmånserbjudande via bruttolöneavdrag.         


Sammanfattning av ärendet 


Ett förslag finns om att kommunen ska erbjuda sina anställda förmånscyklar 
via ett bruttolöneavdrag. 
 
Cykel som förmån - allmänt 
En cykelförmån är en skattepliktig förmån som en arbetsgivare kan erbjuda 
sina anställda. I strikt mening är alla cyklar som ägs av arbetsgivaren, men 
som den anställde tillåts använda privat, en förmånscykel. Här avses dock en 
cykel som anställda kan leasa genom sin arbetsgivare.  
  
Den anställde betalar skatt på förmånen och arbetsgivaren betalar arbets-
givaravgifter. Arbetsgivaren kan välja om erbjudandet ska vara kostnads-
neutralt eller om man vill subventionera erbjudandet. Medarbetare tar emot 
förmånen mot ett bruttolöneavdrag vilket innebär att man som anställd 
godtar en lägre lön i utbyte mot en förmån. Detta blir oftast mycket mer 
ekonomiskt fördelaktigt för den anställda än att själv köpa cykeln, även om 
det inte finns garantier för att det blir så. Dessutom kan en sänkt bruttolön 
påverka underlag för sjukpenning, pension och föräldrapenning.  
  
För arbetsgivaren är förmånen som minst kostnadsneutral sett till rena 
lönekostnader men administrationen innebär interna administrativa 
kostnader/resurser.  
  
Förutsättningar enligt Skatteverket är att: 
• Arbetsgivaren tillhandahåller en cykel under en begränsad period, 


exempelvis genom lån eller hyra. Om anställd får köpa cykel till 
underpris gäller inte skattefriheten. 


• Arbetsgivaren betalar direkt för kostnaden för cykeln, antingen genom att 
köpa, hyra eller leasa den. 
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• Förmånserbjudandet ska rikta sig till alla tillsvidareanställda på arbets-
platsen. Om inte alla tillsvidareanställda på arbetsplatsen får samma 
erbjudande ska hela cykelförmånen beskattas. 


  
Reglerna gäller både vanliga trampcyklar och elcyklar men inte elspark-
cyklar. I ordet cykel innefattas sådan utrustning som utgör fasta delar av 
cykeln, såsom lampa, lås och även dubbdäck. Skattefriheten omfattar 
däremot inte kringutrustning såsom hjälm, skor, cykelväskor eller släpvagn. 
 
Under ovanstående förutsättningar behöver cykelförmånen bara beskattas för 
den del av förmånen som överstiger 3 000 kronor under ett beskattningsår. 
 
Cykel som förmån - Ljusdals kommun 
I slutet av 2022 genomfördes en enkät om cykling bland Ljusdals kommuns 
anställda vilken visade på ett stort intresse av förmånscykel. Av cirka 150 
svarande var det cirk 100 stycken som uppgav att de var intresserade av att 
leasa en förmånscykel. Det är oklart hur många av kommunens anställda 
som nåddes av enkäten så intresset är troligen större än så. Vanligt är att 10-
20 procent av de anställda i organisationer som erbjuder förmånscykel väljer 
att ta emot förmånen. 
  
Förslaget är att förmånen inte subventioneras av arbetsgivaren på annat sätt 
än den administrativa kostnaden, förmånens föreslås vara kostnadsneutral för 
arbetsgivaren sett till rena lönekostnader.  
 
För att kunna erbjuda förmånscyklar behöver arbetsgivaren teckna avtal med 
en leverantör, där arbetsgivaren är mellanhand mellan leverantör och 
medarbetare. Avtalet ger de anställda möjlighet att beställa förmånscykel.  
 
Avtalet ska beskriva hur frånvaro (sjukfrånvaro, föräldraledighet, tillfällig 
föräldraledighet och övrig frånvaro), avslut av anställning och andra för-
ändringar av tjänst hanteras. Avtalet ska även beskriva vad som ska gälla när 
löneväxlingen upphör, hur en avveckling av förmånen ska gå till, uppsäg-
ningsregler med mera. I avtalet ska framgå vilken service och vilka garantier 
och försäkringar som ingår samt beskriva hur reklamationer, garantier och 
försäkringsfrågor hanteras. Avtalet ska också beskriva hur uppgifter 
kommuniceras mellan leverantör och Ljusdals kommun. 
  
Avtal för cykel tecknas på individnivå och löper förslagsvis under 3 år. Vid 
avtalstidens slut ska medarbetare kunna välja att köpa loss cykeln till 
rådande marknadsvärde eller lämna tillbaka den till leverantör. Avtalet 
reglerar hur medarbetaren kan beställa en cykel och hur många cyklar som 
går att ha under avtalsperioden. Leverantören ska tillhandahålla och hantera 
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en webportal där administrationen kring cyklarna sköts. I portalen ska 
villkor, information om arbetstagarens kostnader tydligt framgå och 
beställningar hanteras. 
  
I informationen till arbetstagare om förmånen ska förutsättningarna 
beskrivas tydligt, så även eventuella nackdelar för arbetstagaren framgår - 
såsom följder av sänkt pensionsgrundande och sjukpenninggrundande 
inkomst. Att införa förmånscykel mot bruttolöneavdrag medför interna 
resurser för administrationen vilket det ska tas höjd för. Administrationen för 
Ljusdals kommun ska strävas efter att hållas på en så låg nivå som möjligt. 
Som jämförelse anger Jönköping kommun att administrationen utgör ca 10-
15 procent av en tjänst vid hantering av 450 anställda med förmånscyklar1.  
  
Förmånscykel är en förmån som syftar till att stärka arbetsgivarens varu-
märke och attraktivitet, samtidigt som den förväntas ge ökade frisktal och 
ökad miljönytta som följd av ökad cykelpendling. Att erbjuda cykel som 
förmån är därmed en insats helt i linje med Ljusdals kommuns prioriterade 
mål om att vara en attraktiv arbetsgivare.             


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 8 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 101 Dnr KS-00206/2023  


Åtgärdsprogram för miljömålen i Gävleborgs län 2023-
2030 - Tillsammans mot ett hållbart Gävleborg 2030 


Arbetsutskottet beslutar 
 
1. Yttrandet godkänns med tillägget att hänsyn ska tas till kemikalie-


problematiken i miljömålen.  
 
2. Kommundirektören får i uppdrag att i uppdraget om att utreda 


organisationen i Ljusdals kommun också ta fram ett förslag på vad ett 
samlat miljöarbete ska omfatta/innehålla, hur det ska organiseras och 
bedrivas för att Ljusdals kommun ska kunna ingå en överenskommelse 
med länsstyrelsen om miljöåtagande. 


Sammanfattning av ärendet 


Ljusdals kommun välkomnar att länsstyrelsen har tagit fram ett gediget och 
väl genomarbetat åtgärdsprogram för miljömålen i Gävleborgs län. Ljusdals 
kommun bedömer att merparten av de åtgärder som föreslås och berör 
kommunens arbete i egenskap av huvudaktör och medaktör är både rimliga 
och bra utifrån behoven som är identifierade i gapanalysen, och möjliga att 
uppnå. Då åtgärdsförslagen är många och resurserna hos en liten kommun är 
begränsade, skulle Ljusdals kommun gärna se att länsstyrelsen föreslår en 
prioritetsordning bland åtgärderna på såväl nivå 1 som nivå 2. Detta för att 
hjälpa kommunerna att i egenskap av aktörer, prioritera sitt arbete med 
åtgärderna. Ljusdals kommun saknar åtgärder inom Avfall (Byggavfall, 
Hushållens avfall), Fastighetsföroreningar, Materialval vid nybyggnation ur 
hälso- och miljösynpunkt, Utfasning av giftiga ämnen i skolor, förskolor, 
samt Utfasnings- och undviksämnen. Åtgärder inom alla dessa områden 
skulle passa in under temaområdet ”Giftfritt och cirkulärt” som upplevs tunt. 
 
Yttrande över remiss                 
 
Samhällsservicenämndens yttrande: 
Samhällsservicenämnden har inga synpunkter på remissen och bedömer att 
de åtgärder som föreslås och berör nämndens arbete är både rimliga och 
möjliga att uppnå. 
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Bygg- och miljöenhetens bedömning: 
Bygg- och miljöenheten vid Ljusdals kommun bedömer att de åtgärdsförslag 
som berör myndigheten är rimliga och att de bör vara möjliga att uppnå. I 
mångt och mycket överensstämmer de föreslagna nya målen med sedan 
tidigare beslutade mål samt med områden som myndigheten själva bedömer 
som prioriterade. 
 
Utbildningsnämndens yttrande:  
Utbildningsnämnden har inget att erinra mot förslaget till åtgärdsprogram för 
miljömålen i Gävleborgs län 2023-2030. 
 
Strategisk och hållbar utvecklings yttrande: 
Enheten för strategisk och hållbar utveckling bedömer att länsstyrelsen har 
tagit fram ett gediget och väl genomarbetat åtgärdsprogram för miljömålen i 
Gävleborgs län. Merparten av de åtgärder som föreslås och berör 
kommunens arbete i egenskap av huvudaktör och medaktör är både rimliga 
och bra utifrån behoven som är identifierade i gapanalysen, och möjliga att 
uppnå. 
 
Enheten har ett antal synpunkter som redovisas nedan.  
 
Synpunkter på Programmet: 
• Strukturen upplevs som något svårnavigerad och opedagogisk. 


Exempelvis ligger Hållbar konsumtion, liksom Cirkulär och biobaserad 
industri och Cirkulära flöden i industrin, under temaområde Energi och 
klimat. Dessa områden kan ha flera skärningspunkter med temaområdet 
Cirkulärt och giftfritt samhälle och skulle lika gärna kunna ligga under det 
temaområdet, som överlag upplevs som tunt. Det finns dessutom ett 
tvärperspektiv som är konsumtion. Detta kan med fördel renodlas så att 
strukturen blir mer lättöverskådlig. Hur tvärperspektiven knyter an till 
temaområdena beskrivs (kapitel 2.5), men det skulle behöva göras 
tydligare, liksom att en sammanfattning av vilka områden de berör och 
hur är önskvärt.   


• I kapitel 2.3 och figur 8 hade det varit bra att även synliggöra kopplingen 
mellan varje temaområde och de Agenda 2030 mål som de kopplar 
till/hjälper till att uppfylla. I Ljusdals kommun styr Agenda 2030 all 
verksamhetsplanering, så ett ännu tydligare synliggörande av detta hade 
hjälpt till då åtgärdsprogrammet ska implementeras lokalt.   


• Liknande kommentaren ovan vore det bra att få ta del av den kartläggning 
som gjorts av synergier och målkonflikter mellan åtgärdsprogrammet och 
Agenda 2030. Kapitel 2.8 och figur 12 visar endast en sammanfattande 
figur. 
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• Termerna “åtgärder” och “satsningar” används om vartannat för det som 
beskrivs som “Nivå 1”, t.ex. i figur 10, figur 11 och i Bilaga 1. Det vore 
bra att se över så att det är samstämmigt genom programmet och 
bilagorna, annars kan det skapa förvirring vad som menas. 


• Det är tydligt beskrivet vilka som ses som huvudaktör och medaktör 
(kapitel 3.1 och 3.2). För kommunen blir det här tydligt när kommunen 
anses vara huvudaktör och när kommunen anses vara medaktör. Det 
skulle även vara bra att tydliggöra vilken roll huvud- och medaktörer är 
tänkta att ha för respektive åtgärd i Bilaga 1, och hur förhållandet dem 
emellan kan se ut. Detta upplevs som något oklart för till exempel åtgärd 
EK2.1, EK2.2, EK5.1 och EK 5.2.  


• Det är bra med tydliga kriterier för åtgärder på de olika nivåerna (kapitel 
2.6).   


• Gapanalysen (kapitel 2.2) är värdefull och en bra grund för fortsatta 
prioriteringar. 


• Hur en eventuell revidering av programmet kan komma att ske är väl 
beskriven (kapitel 3.6). 
 


Synpunkter på Åtgärder (Bilaga 1): 
 
Generella synpunkter 
• Åtgärder på nivå 1 presenteras utan inbördes ordning. Någon form av 


strategi eller prioritering mellan åtgärder på nivå 1 skulle vara bra för att 
hjälpa aktörerna inklusive kommuner att i sig prioritera bland dessa.   


• Det saknas åtgärder inom Avfall (Byggavfall, Hushållens avfall), 
Fastighetsföroreningar, Materialval vid nybyggnation ur hälso- och 
miljösynpunkt, Utfasning av giftiga ämnen i skolor, förskolor, samt 
Utfasnings- och undviksämnen. Åtgärder inom alla dessa områden skulle 
passa in under temaområdet ”Giftfritt och cirkulärt”, som upplevs som 
tunt. 
 


Temaområde Energi och klimat 
• EK1.2: Det är bra och ambitiöst att länsstyrelsen sätter en tidplan i linje 


med vad forskningen kräver (fossilfri organisation 2025). För Ljusdals 
kommun, som är i början av sin omställningsresa, kommer åtgärden kräva 
en omedelbar acceleration av omställningsarbetet och att hela 
organisationen kraftsamlar för att nå målet. Kan länsstyrelsen som en 
exempelåtgärd bistå med goda exempel från kommuner som lyckats/är på 
väg att lyckas med en så stor omställning på kort tid så hade det varit 
hjälpsamt. 
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• EK1.3: Detta upplevs som en bra och relativt “enkel” åtgärd för 
kommuner som ännu inte har en egen klimat- och energiplan. Det är 
positivt att det är tydligt att länsstyrelsen kan stötta i arbetet.   


• EK1.5: Här finns bra och tydliga exempelåtgärder, och det är positivt att 
länsstyrelsen kan bistå med kompetens. Det hade varit bra med exempel 
på hur framsteg inom denna åtgärd ska mätas då det finns många aspekter 
att ta med, vilka är mest relevanta för att mäta framsteg gentemot 
åtgärden? 


• EK1.6: Vikten av att välja att köpa förnybar eller miljömärkt energi lyfts 
inte. Det kan gärna finnas med som förslag till exempelåtgärd.   


• EK2.2: Bra med en gedigen bank av exempelåtgärder. När det finns så 
många åtgärder exemplifierade hade det varit bra med en 
prioriteringsordning, alternativt vägledning i hur en kommun ska gå 
tillväga för att prioritera utifrån vad som kan förväntas ge störst effekt. 


• EK3.1: Klimatdeklaration är numera lagkrav, inte bara ett förslag, vilket 
med fördel kan framgå. En väg att ställa klimatkrav på nyproduktion av 
byggnader är att använda sig av klimatdeklarationerna, vilket kan stå som 
förslag på åtgärd. För kravställning av nyproduktion finns ett antal 
certifieringssystem som täcker in flera miljöaspekter (och andra 
kvalitetsaspekter). Det finns även system som stöd för effektiv drift. Att 
använda sig av sådana certifieringssystem skulle kunna vara ytterligare 
förslag på exempelåtgärder att ta med i EK3.1 och EK3.2. I övrigt samma 
kommentar som på EK2.2, att det hade varit bra med en föreslagen 
prioritetsordning bland exempelåtgärderna.  


• EK4.1: Detta är en viktig åtgärd med tanke på hur stora summor pengar 
det rör sig om. Vi anser att det inte endast är en klimat-/energiåtgärd utan 
en bredare miljöåtgärd. Åtgärden borde därför ligga under övergripande 
styrning. Då får åtgärden eventuellt högre status och kan ges högre 
prioritering i det kommunala arbetet.   


• EK4.2: Detta är en otroligt viktig åtgärd inte bara för miljöarbetet utan 
också för länets och kommunernas självförsörjning. Samtidigt är 
jordbruket den sektor där det saknas mest 
åtgärder/incitament/handlingsplaner för att sektorn ska bli utsläppsfri 
nationellt. Vi undrar därför om det inte skulle finnas ett värde i att 
prioritera den här åtgärden på något sätt i programmet? I övrigt har vi 
samma kommentar som på EK2.2, att det hade varit bra med en 
föreslagen prioritetsordning bland exempelåtgärderna.  


• EK6.2, 6.4: Kommunerna kan här vara en huvudaktör i egenskap av 
skogsägare. 
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Temaområde Vatten 
• V.1.1: Bra åtgärd. Intresset verkar finnas både hos politiker och boende i 


kommunen om vattenrelaterade frågor.   
• V.2.1: Bör fler åtgärder implementeras från kommunens sida än vad som 


görs i dagsläget?  
• V.2.2: En viktig och självklar åtgärd från kommunens sida. 
• V.2.3: Bra åtgärd som kan kopplas ihop med de 2 ovanstående 


åtgärderna. Bör fler åtgärder implementeras än vad som görs i dagsläget?   
• V.2.4: Viktig åtgärd som även kan uppmärksammas i V.1.1, då 


markägares kunskaper är viktiga i denna fråga.   
• V.4.1: Viktig åtgärd som borde uppmärksammas. Bra att den är med i 


programmet.   
 
Temaområde Biologisk mångfald, ekosystemtjänster och friluftsliv 
• BEF.1: Man kanske skulle kunna sätta ett mål att andelen skyddad skog 


ska öka med X% per år fram till 2030? Ska alla de skyddade skogarna 
även vara skyddade från hyggesfria skogsbruksmetoder?  


• BEF.2: Här hade fler exempelåtgärder varit bra.   
• BEF.3: Här är det viktigt att kunskap och information finns bland de 


personer som jobbar med dessa frågor.   
• BEF.4: Relevant åtgärd för ett problem som bara blir större med tiden om 


inga åtgärder implementeras. Det kan dock vara väl omfattande i 
geografiskt stora kommuner med få invånare där budgeten är väldigt 
begränsad.  


• BEF.6: Bra åtgärd som många delar av kommunen drar nytta av (natur- 
friluftsliv och ekosystemtjänst).   


• BEF.7: Väldigt viktig åtgärd som hänger ihop med BEF.1.  
• BEF.8: Viktig åtgärd som hela samhället drar nytta av. 


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelsens protokoll 7 september 2023, § 170 
Arbetsutskottets protokoll 22 augusti 2023, § 91 
Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 15 augusti 2023 
Remissvar från SSN 27 juli 2023 
Remissvar från UN 27 juni 2023 
Remiss från länsstyrelsen 4 april 2023 
Remissversion åtgärdsprogram 4 april 2023 
Bilagor till remiss 4 april 2023 
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Yrkanden 


Pernilla Färlin (M): mot bakgrund av det pågående klimat- och miljöarbetet 
inom kommunen samt Länsstyrelsen Gävleborgs remiss "Tillsammans mot 
ett hållbart Gävleborg 2030" uppdrar arbetsutskottet åt kommundirektören: 
 
I uppdraget om att utreda organisationen i Ljusdals kommun ta fram ett 
förslag på vad ett samlat miljöarbete ska omfatta/innehålla, hur det ska 
organiseras och bedrivas för att Ljusdals kommun ska kunna ingå en 
överenskommelse med länsstyrelsen om miljöåtagande. 
 
Henrik Karlström (SD): hänsyn ska tas till kemikalieproblematiken i 
miljömålen.  


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till Henrik Karlströms 
tilläggsyrkande och finner att arbetsutskottet bifaller detta. 
 
Vidare ställer ordföranden proposition om bifall eller avslag till sitt eget 
tilläggsyrkande och finner att arbetsutskottet bifaller även detta.  
 
 
Beslutsexpediering 
Länsstyrelsen Gävleborg 
Kommunstyrelseförvaltningen 
Akt 
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§ 102 Dnr KS-00344/2023  


Ansökan från Hälsinglands hembygdskrets om 
kommunala bidrag för byggnadsantikvariska åtgärder 


Arbetsutskottets förslag 


Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Bidrag beviljas enligt ansökan. 
 
2. Pengar tas från utvecklingsreserven. 


Sammanfattning av ärendet 


Hälsinglands hembygdskrets har inkommit med en ansökan om kommunala 
bidrag för nödvändiga underhållsåtgärder för dels Karlsgården i Bondarv, 
Järvsö samt för Bergmans skojegård vid Harsens fäbodvall i Järvsö. Det 
sökta beloppet är 120 000 kronor, 60 000 kronor för Karlsgården och 60 000 
kronor för Bergmans skojegård. Underhållsåtgärderna har beräknats till 
598 125 kronor och Länsstyrelsen Gävleborg har beviljat bidrag med 
470 625. Mellanskillnaden söks från kommunen. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens ekonomienhet bedömer att stor restriktivitet 
ska prägla kommunens bidragsgivning utanför ordinarie bidragsformer och 
föreslår därför att ansökan avslås. 
 
Länsmuseet i Gävleborg har genom byggnadsantikvarien Daniel Olsson 
2022 reviderat de sedan 2012 beslutade underhålls- och åtgärdsprogrammen 
för Karlsgården och Bergmans skojegård. Tillämpningen av programmen 
görs i tre steg. Första steget innebär att programmen framställs av Läns-
museet Gävleborg. I andra steget används programmen för kontinuerliga 
årliga kontroller av byggnaderna som grund för planering av framtida 
åtgärder. Det tredje steget innebär att åtgärderna utförs av för ändamålet 
kvalificerade projektledare och hantverkare. Byggnadsantikvarien framhåller 
att såväl Karlsgården som Bergmans skojegård är av stort kulturhistoriskt 
värde. Karlsgården utgörs av ursprungliga byggnader och står på ursprunglig 
plats i Bondarv sedan början på 1800-talet, således drygt 220 år. Harsens 
fäbodvall med Bergmans skojegård är som helhet en välbevarad fäbodmiljö. 
Bergmans skojegård var i drift fram till 1953. Järvsö hembygdsförening 
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förvaltar främst Karlsgården med guidade visningar för besökare och har 
även andra arrangemang där. 
 
Hembygdskretsen finner i likhet med länsantikvarien att såväl Karlsgården 
som Bergmans skojegård är av stort kulturhistoriskt värde och att 
byggnaderna i sin tur verksamt bidrar till besöksnäringen för kommunen.  
 
Bedömning 
Det finns i dagsläget kommunala bidrag till kulturföreningar, men dessa 
avser i huvudsak bidrag för fasta driftkostnader. Denna bidragsansökan 
handlar om bidrag för en egeninsats för att finansiera investeringsliknande 
byggnadsantikvariska underhållsåtgärder i externt ägda byggnader, varför de 
hanteras i särskild ordning. 
 
En kommun har skyldighet att ha en god ekonomisk hushållning i sin 
verksamhet. Kommunala medel ska hanteras med försiktighet. Av detta 
följer att stor restriktivitet ska prägla kommunens bidragsgivning utanför 
ordinarie bidragsformer. Kommunen befinner sig dessutom i ett ansträngt 
ekonomiskt läge. Det finns i dagsläget stora underhålls- och 
upprustningsbehov av kommunens egna lokaler i kärnverksamheten som 
vida överstiger tillgängliga resurser. Detta ställer stora krav på prioritering 
och hushållning av kommunens medel. 
 
Kommunstyrelseförvaltningen föreslår mot bakgrund av ovanstående att 
ansökan avslås.  


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 5 september 2023 
Ansökan från Hälsinglands hembygdskrets 29 juni 2023 
 
Jäv 


Kiki Furstedt (V) anmäler jäv och deltar inte i handläggningen av ärendet.  
 
Lars Molin (M) träder in i hennes ställe.  


Yrkanden 


Pernilla Färlin (M):  
1. Bidraget beviljas enligt ansökan. 
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2. Pengar tas från utvecklingsreserven. 
 
Lena Svahn (S): bifall till Pernilla Färlins yrkande. 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till sitt eget yrkande 
och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 103 Dnr KS-00287/2019  


Nybyggnation Vård- och omsorgsboende 


Arbetsutskottets förslag 


Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Ett inriktningsbeslut tas om till- och ombyggnation av det särskilda 


boendet Källbacka. 
 
2. Kommundirektören uppdras att projektera och upphandla en till- och 


ombyggnation av Källbacka. 
 
3. Ärendet ska åter till kommunstyrelsen och kommunfullmäktige för 


slutgiltigt beslut.  


Sammanfattning av ärendet 


Vid kommunstyrelsens arbetsutskotts sammanträde den 7 maj 2023 
redovisades dittills genomfört arbete med slutsatsen att det tidigare 
uppdraget att utreda en ombyggnation av Tallnoret behövde vidgas varpå 
Ljusdalshem och omsorgsförvaltningen har identifierat tre tänkbara 
alternativ (Tallnoret, Curlinghallen och Källbacka). 
 
Dessa tre alternativ skickades på remiss till omsorgsnämnden, Rådet för 
funktionshinderfrågor (RÅFF) och Kommunala pensionärsrådet (KPR). 
Samtliga remissinstanser har svarat. 
 
Omsorgsnämnden förordar alternativet Källbacka, vilket även samtliga 
föreningar inom RÅFF gör. KPR framför i sitt svar att man delat upp frågan 
i två delar varav den ena delen handlar om behovet av ett helt nytt demens-
boende. Där förordar KPR en utveckling av Tallnoret samtidigt som de 
framför att när det gäller del 2 (boende för äldre) så utesluter man inte 
Källbacka som ett lämpligt alternativ men menar att kommunen borde utreda 
utvecklingsmöjligheterna i övriga äldreboenden i samtliga kommundelar. 
 
Kommundirektören finner efter dialog med omsorgsförvaltningen och 
Ljusdalshem och med utgångspunkt i de remissvar som inkommit att 
Ljusdals kommun bör projektera och upphandla en om- och tillbyggnad av 
Källbacka. Efter genomförd upphandling ska ärendet åter till 
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kommunstyrelsen och kommunfullmäktige för slutgiltigt beslut och i 
beslutsunderlaget ska investeringskostnad, effekter på driften samt 
eventuella behov av förändrade budgetramar presenteras.             


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Redovisning 9 maj 2023 
Skiss över nytt vård- och omsorgsboende på Östernäs 26 augusti 2020 
Visionsskiss - Källbacka tillbyggnad 9 maj 2023 
Visionsskiss - Tallnoret tillbyggnad 9 maj 2023 
Kommunstyrelsen protokoll 9 februari 2023, § 40 
Yttrande från omsorgsnämnden -  protokoll 14 juni 2023, § 82 
Remissvar från KPR 7 augusti 2023 
Remissvar från RÅFF 12 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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§ 104 Dnr KS-00399/2023  
 SEKRETESS 


Flytt/ombyggnad centralkök 


Arbetsutskottets förslag 


Kommunstyrelsen beslutar 
 
1. Kommundirektören får i uppdrag att projektera och upphandla enligt 


alternativ 2. 
 
2. Ärendet ska åter till kommunstyrelsen för vidare hantering efter genom-


förd projektering och upphandling. 


Sammanfattning av ärendet 


Kostenheten och Ljusdalshem har tillsammans med en storkökskonsult utrett 
alternativ att utveckla centralköket i Ljusdals kommun. Investeringsbehoven 
har funnits en längre tid och vid den senaste inspektionen från miljöenheten 
fann man ett flertal brister som måste åtgärdas.  
 
Sedan tidigare har det funnits uppskattningar på vad kostnaderna för att 
åtgärda identifierade brister skulle ligga på. En grov uppskattning var 10 
miljoner kronor. Under denna utredning har det identifierats så omfattande 
behov av förbättringar att kostnaden uppskattas till 29,7 miljoner kronor utan 
någon övrig effektivisering av verksamheten. 
 
Alternativ 2 innebär dels lägre investeringskostnader samtidigt som drifts-
kostnaderna uppskattas minska med ca 4-4,3 miljoner kronor årligen.    
 
Både kostenheten och Ljusdalshem förordar alternativ 2 varpå kommun-
direktören finner att Ljusdals kommun fortsätter i enlighet med deras 
önskemål och genomför en upphandling som villkoras med att tilldelning 
sker efter beslut i kommunfullmäktige. När ärendet kommer åter till 
kommunstyrelsen ska även förslag på finansiering av investeringen 
presenteras.  


Beslutsunderlag 


Kommunstyrelseförvaltningens skrivelse 13 september 2023 
Yttrande från kostenheten 13 september 2023 
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Utredning renovering/ombyggnad centralköket 12 september 2023 
Ombyggnad centralköket alternativ 1, 12 september 2023 
Ombyggnad centralköket alternativ 2, 12 september 2023 


Propositionsordning 


Ordföranden ställer proposition om bifall eller avslag till kommunstyrelse-
förvaltningens förslag och finner att arbetsutskottet bifaller detta.  
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